
رئي�س س�ازمان مل�ي اس�تاندارد با اش�اره 
ب�ه تحريم ه�ا گف�ت: برخ�ي از آزمون ه�اي 
استانداردهاي هشتاد و پنج گانه بايد در داخل 
و برخي در خارج انجام شود و اكنون با توجه به 
تحريم ه�ا در حال چانه زني با برخي كش�ورها 
هستيم تا اين آزمون ها را براي ما انجام دهند. 
در پ��ي بدعه��دي خودروس��ازان در تحوي��ل به 
موقع خ��ودرو و تحريم صنعت خودروي كش��ور، 
زمزمه هايي مبني بر عقب نشيني سازمان استاندارد 
در اجراي استانداردهاي هشتاد و پنج گانه خودرو به 
گوش مي رسيد تا اينكه روز گذشته رئيس سازمان 
ملي استاندارد در يك نشس��ت خبري اعلام كرد 
كه امكان سنجش برخي استانداردهاي هشتاد و 

پنج گانه خودرو در داخل كشور را نداريم. 
ني��ره پيروز بخت در پاس��خ به س��ؤالي در مورد 
زمان اجراي اس��تانداردهاي هش��تاد و پنج گانه 
توسط خودروس��ازان گفت: ۵۵ اس��تاندارد در 
حوزه خودرو وجود داش��ته كه با مطرح ش��دن 
موضوع اس��تانداردهاي س��وخت، مقرر شد كه 
اس��تانداردهاي هش��تاد و پنج گان��ه تدوي��ن و 
اجرايي ش��ود. اين اس��تانداردها، استانداردهاي 
پيش پا افت��اده و كوچكي نيس��تند و بايد حتماً 
واحدهاي خودروساز بتوانند به صورت همه جانبه 
روي خودروه��ا كار كنند. از اول دي ماه ش��روع 
به بررسي خودروس��ازان كرديم، به اين معنا كه 
تعدادي از آزمون ها در داخل كش��ور و تعدادي 

ديگر در خارج از كشور انجام مي شود. 

وي افزود: بعضي از                                                                                                               اين آزمون ها در داخل كشور 
قابل انجام است، ا ما انجام بعضي از                                                                                                               اين آزمون ها بايد 
در خارج از                                                                                                               كشور انجام شو د. ما در شرايط تحريم 
هستيم و به                                                                                       همين د ليل ممكن است شرايط انجام 
اين آزمون ها در خارج از                                                                                                               كشور بر ا ي ما كمي سخت 
با شد، در حال حاضر مش��غول چانه زني با برخي 
كشورها هستيم تا اين آزمايش ها را بر ا ي ما انجام 

دهند، اما تاكنون پاسخ درستي نگرفتيم. 
پيروزبخت اف��زود: م��ا نمي خواهيم س��نجش 
استانداردهاي خودرو با مسائل سياسي و اجتماعي 

مخلوط شو د، بنابراين تا يك سال به                                                                                       خودروساز 
مهلت د ا ده ايم و پس از                                                                                                               يك سال نتايج آزمون ها 
را اعلام مي كنيم. البته با توجه به                                                                                       مسائل تحريم 
ممكن است در رابطه با آزمون استاندارد برخي از                                                                                                               
قطعات وارداتي خودروها به                                                                                       مشكل برخورد كنيم 
و تا زماني كه ارزيابي صد درصدي نداشته با شيم، 

نمي توانيم بگوييم كدام موارد است. 
رئي��س س��ازمان ملي اس��تاندارد تصري��ح كرد: 
اميدواري��م حداق��ل طب��ق قول��ي كه ب��ه                                                                                       مردم 
د ا ده ايم، ايمني و كيفي��ت خودروها را بالا ببريم و 

تحريم جلوي فعاليت ايمن��ي و كيفيت را نگيرد. 
پيروزبخت با بيان اينكه هنوز مش��خص نيس��ت 
كه چه خودروهايي در س��ال جاري از رده خارج 
خواهند شد، گفت: به محض مشخص شدن تكليف 
اس��تانداردهاي هش��تاد و پنج گانه در اين مورد 

تصميم خواهيم گرفت. 
   كيفيت بنزين فعلًا خوب است

رئيس س��ازمان مل��ي اس��تاندارد در خصوص 
كيفيت بنزين نيز با تأكيد بر اينكه اكنون كيفيت 
بنزين در ايران خوب اس��ت و مشكلي مشاهده 
نشده است، گفت: در دوره سرد سال كه به تازگي 
آغاز شده اس��ت، نمونه برداري صورت گرفته كه 
هنوز نتاي��ج آن اعلام نشده اس��ت؛ اين درحالي 
اس��ت كه به مح��ض مشخص ش��دن نتايج اين 
استانداردهاي كيفي بنزين در فصل سرد سال، 

اطلاع رساني لازم انجام خواهد شد. 
رئيس س��ازمان ملي اس��تاندارد با بي��ان اينكه 
همواره اين موضوع را مورد تأكي��د قرار داده ايم 
كه خط قرمز ما فارغ از هر شرايطي كه وجود دارد، 
استانداردهاي كيفي و سلامت مردم است، گفت: 
مردم بايد كالاي اس��تاندارد تحوي��ل بگيرند، اما 
اينكه به بهانه تحريم و بالا رفتن نرخ ارز كوتاهي 
در كيفي��ت كالاها صورت گيرد، پذيرفته ش��ده 
نيست؛ پس در س��ال حمايت از توليد ايراني، ما 
پليس واحدهاي توليدي نيستيم، بلكه آمادگي 
همكاري داريم و مشاور واحدهاي توليدي هستيم 

تا بتوانيم سطح كيفي كالاها را كاهش دهيم.

رئيس سازمان ملي استاندارد:

سنجش برخي استانداردهاي هشتاد و پنج  گانه خودرو در داخل كشور وجود ندارد
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وزير راه و شهرس�ازي با بيان اينكه افزايش تسهيلات مسكن 
در برنامه است، گفت: هدف گذاري ما اين  است كه قيمت مصالح 
ساختماني را براي تعادل بخشي به بخش مسكن كاهش دهيم. 
به گزارش »جوان«، محمد اسلامي با اشاره به اينكه افزايش تسهيلات 
مسكن جزو برنامه هاي وزارت راه و شهرسازي است، گفت: هدف گذاري 
ما اينست كه قيمت مصالح ساختماني را براي تعادل بخشي به بخش 
مسكن، كاهش دهيم. وي درباره افزايش يا كاهش قيمت مسكن در 
سال 98 افزود: بازار مسكن متأثر از ش��رايط اقتصادي كشور است و 
اميدوارم قيمت مس��كن تأثيرات آنچناني را ش��اهد نباشد. وزير راه 

و شهرس��ازي تصريح كرد: ايجاد تعادل در جريان عرضه و تقاضاي 
مس��كن، جزو وظايف وزارت راه و شهرسازي اس��ت. اسلامي گفت: 
اين تعادل بخشي تنها در شرايطي مي تواند رخ دهد كه جريان توليد 
مسكن براي جامعه هدف رونق بگيرد و براي اين هدف بخش خصوصي 
هم فعال شود. وزير راه و شهرس��ازي به برشمردن اقداماتي كه براي 
سهولت خانه دار شدن در دستور كار قرار دارد، پرداخت و گفت: يك 
اقدام اين است كه در بحث بافت هاي فرسوده، زمين هاي مناسب را 

شناسايي كرده و در اختيار سازندگان قرار دهيم. 
اس��لامي با تصريح به اينكه در برخي ش��هرها مثل تهران، تبريز، 

مش��هد و اصفهان و چند شهر ديگر ش��رايط خانه دار شدن سخت 
شده است، اضافه كرد: با اتمام طرح هاي نيمه تمام مي توانيم از ركود 
خارج شويم و با فعال كردن بخش خصوصي، شاهد رونق بازار مسكن 
باشيم. وي همچنين ابراز كرد: در بحث بافت هاي فرسوده بيش از 

2هزار و 700 محله در اولويت تعريف شده براي بهسازي است. 
وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينكه »هدف ما، زمينه س��ازي براي 
خانه دار شدن مردم و تعادل بخشي به مسكن است«، اظهار كرد: اين 
بسيار مهم و كليدي اس��ت كه جريان توليد و عرضه مسكن به يك 

جريان پايدار تبديل شود و از شرايط نوساني آسيب نبيند.

وزير راه و شهرسازي: مبلغ وام مسكن افزايش مي يابد
  مسكن

 دژپسند : بدون شروط اينستكس اروپا هم 
مي توان كار كرد

وزير امور اقتص�ادي و دارايي با تأكيد بر اينكه نمي گويم ش�رايط 
كش�ور گل و بلبل اس�ت، در مورد حل مش�كلات بانك�ي و ارزي 
كارآفرين�ان و دو ش�رط كان�ال مال�ي اروپ�ا گف�ت : كارهايي كه 
از م�ا خواس�تند مي توانيم ب�دون آن ش�رط ها هم انج�ام دهيم. 
به گزارش »فارس«، فرهاد دژپسند وزير اقتصاد در نشست هم انديشي 
كارآفرينان جوان تأكيد كرد: ثبات ارزي از كاهش ارز شايد مهم تر باشد و 
دولت روي آن متمركز شد و نوسانات به حداقل ممكن رسيد، اما در شرايط 
خاصي هستيم كه متغيرهاي برون داد نوسان ايجاد مي كنند. وي ادامه داد: 
با اين حال بانك مركزي بدون سركوب ارز و با ساختارها و سياست هاي 
ارزي به دنبال متعادل كردن آن است. اميدواريم شرايط بهتر شود، اكنون 

در ثبات ارزي به سر مي بريم كه زمينه كاهش هم فراهم خواهد شد. 
دژپسند در مورد مصوبه ارزي دولت در رابطه با صادرات اشاره كرد و گفت: 
تا يك ميليون دلار ارز صادراتي از حضور در سامانه نيما معاف است و يك 
ميليون تا 3 ميليون دلار 20 درصد آن را به سامانه مي آورد. دژپسند در 
پاسخ به اين سؤال كارآفرينان كه نسبت به دو سال آينده كشور چشم انداز 
نگران كننده اي ترسيم كردند، گفت: اينكه مي گوييد در دو سال آينده در 
سختي به سر مي بريم يا نه؟ خوب اس��ت كه اگر چنين اتفاقي قرار است 
رخ دهد بگوييم و بدانيد. البته اين حرف به معناي اين نيست كه لزوماً با 
سختي مواجه هستيم. ترامپ مي خواهد به استقلال كشور خدشه وارد 
كند ب��ه همين دليل مي دانيم چ��ه مي كند. معتقديم اگ��ر خوب تدبير 
كنيم به مرحله شكنندگي نمي رسيم. وي با اشاره به اينكه رقم صادرات 
غيرنفتي كه بيش از 3۶ ميليارد دلار است، يادآور شد: اگر ارز آن به كشور 
بازگردد كمك قابل توجهي خواهد شد. مي خواستند صادرات نفت را به 
صفر برسانند، اما موفق نشدند بنابراين نمي گويم شرايط گل و بلبل است 

اما مي توانيم پايداري را در مقياس خوب تداوم  دهيم. 
وزير اقتصاد با تأكيد بر اينكه فرش قرمز از نظر تسهيل قوانين و مقررات 
براي سرمايه گذار خارجي پهن كرده ايم، خاطرنشان كرد: فرش دوم براي 
شما كارآفرينان پهن است چون ش��ما بايد سرمايه گذار خارجي بياوريد 
بي شك به دنبال حل مشكل هس��تيد، و اگر قانوني مي خواهد مجوز آن 
را مي گيريم. دژپسند با بيان اينكه تلاش مان اين است كه به رشد بالاي 
اقتصادي برس��يم و اين موض��وع نيازمند توجه ب��ه فناوري هاي نوين و 
سرمايه گذاري خارجي اس��ت، اظهار كرد: سرمايه گذاري مستقيم نبايد 

فراموش شود و از فاينانس نيز نبايد غافل شويم. 
وزير اقتصاد در پاسخ به اين سؤال كه چشم انداز كشور كجاست، تصريح 
كرد: چشم انداز را خودمان درست مي كنيم دكتر ستاري يك عبارتي 
دارد كه معتقد است خودتان )كارآفرينان( را از دولت جدا كنيد كه با آن 
موافقم اما يك جمله اي دارد كه نسبت به آن انتقاد دارم و آن اين است 
كه بايد به سمت اقتصاد بدون نفت برويم. معتقدم بايد نفت را از بودجه 
جدا كنيم و اين مشكل است. وي در حاشيه مراسم وزير اقتصاد در جمع 
خبرنگاران در پاس��خ به سؤالي مبني بر اينكه بس��ياري از كارآفرينان 
مشكل بانكي و ارزي داشتند و آيا كانال مالي ايران و اروپا )اينستكس( 
كه دو شرط براي اجرايي كردن مباحث پيش روي ما قرار داده مشكل 
ايجاد نمي كند، گفت: ش��رط هايي كه گذاش��تند و كارهايي كه از ما 
خواستند مي توانيم بدون آن شرط ها هم انجام دهيم، اين مباحث قبلًا 

هم بوده و چيز جديدي نيست و طرح آن غيرضروري است.
.....................................................................................................................

 عضو هيئت رئيسه 
كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس:

 نظام توزيع در كشور ايران
جهان سومي است

عضو هيئت رئيسه كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
گفت: نظام توزيع در كش�ور ما جهان سومي اس�ت و ما به عنوان 
كش�وري كه بايد براي ش�رايط ع�ادي و ويژه يك نظ�ام توزيعي 
منطقي داش�ته باش�يم، در ش�رايط كنون�ي راه اصول�ي نداريم. 
به گزارش »جوان«، قيمت كالا در بازار گران است، تفاوتي هم نمي كند 
كه اين كالا از بازار داخل تهيه شده باش��د ي��ا از بازار هاي منطقه اي يا 
جهاني، از اين رو كارشناس��اني كه به دليل ضعف نظام توليد و ضعف 
مديريت و تكنولوژي قائل به توليد كالا در داخل كش��ور نيستند ، بايد 
توضيح دهند چرا وقتي از بازارهاي منطق��ه اي و جهاني هم كالا وارد 
مي كنيم، باز در نهايت كالاي عرضه ش��ده    در بازار ايران با قيمت هاي 

جهاني بسيار تفاوت دارد. 
كارشناسان معتقدند كه ش��بكه اي در كشور ش��كل گرفته است كه 
با دس��ت گرداني كالا باعث افزايش قيمت مي ش��ود. در همين رابطه 
جهانبخش محبي نيا با اشاره به ايجاد رانت 4/۵ هزار ميليارد توماني در 
جريان توزيع ارز يارانه اي براي كنترل قيمت كالاهاي اساسي توسط 
دولت گفت: نظام توزيع در كشور ما جهان سومي است و متأسفانه اين 
نظام توزيع در زمان جنگ هم ملت و نيروهاي انقلاب را آزار داد، اكنون 

هم به نوعي كاملًا شاهد آسيب به مردم در بخش توزيع هستيم. 
عضو هيئت رئيسه كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس تأكيد 
كرد: ما به عنوان كش��وري كه بايد براي شرايط عادي و ويژه يك نظام 

توزيعي منطقي داشته باشيم، در شرايط كنوني راه اصولي نداريم. 
   زير سؤال رفتن بخش نظارتي  در تخصيص ارز يارانه اي 

نماينده مردم مياندوآب، شاهين دژ وتكاب در مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد: متأسفانه بخشي از ارز يارانه اي به جاي تخصيص به كالاهاي اساسي به 
افرادي داده مي شود كه هيچ زمان كالايي به كشور وارد نكردند يا كالاهاي 
وارداتي را مطابق با ارز نيمايي و حتي بالاتر از آن، در ميان مردم توزيع كردند 

و اينگونه ارقام هنگفتي به جيب عده اي سودجو و رانتخوار رفت. 
وي با بيان اينكه مقداري از اين مسائل به فرهنگ ما باز مي گردد، تصريح كرد: 
ما بايد خودمان را به صورت يكپارچه و يك ملت واحد ببينيم، اگر در زمان هاي 
حساس مانند شرايط تحريمي بخواهيم متوجه درد يكديگر نشويم، آنگاه 
سودانگاري ها و طلب سودهاي غيرمتعارف در ميان مردم به شكل رفتار در 
خواهد  آمد. محبي نيا با تأكيد براينكه در بحث رانت و انحراف ايجاد شده در 
توزيع ارز يارانه اي براي واردات كالاهاي اساسي نهادهاي نظارتي به صورت 
جدي زير سؤال هستند، بيان كرد: شبكه توزيع دولت كه مشمول توزيع ارز، 
كالا و خدمات هم مي شود به صورت جدي دچار مشكل است. شأن ملت ما 
بسيار بالاتر از آن است كه حتي در بخش عرضه خدمات حقوق شهروندي با 

آنها به اين شكل كنوني در صف هاي گوشت و مرغ برخورد شود. 
.....................................................................................................................

 مبارزه با قاچاق 
بايد منجر به ارتقاي كيفيت توليد ملي شود

ممبيني رئيس اتاق اصناف اي�ران گفت: روح حاكم بر فرآيند هاي 
مبارزه با قاچاق كالا بايد به شكلي باشد كه تقويت و ارتقاي كيفيت 
محصولات توليد داخل�ي را به ارمغان آورد. مب�ارزه با قاچاق بايد 
منجر به ارتقاي كيفيت توليد ملي شود، به  گزارش گروه اقتصادي 
باشگاه خبرنگاران جوان، سعيد ممبيني رئيس اتاق اصناف ايران 
افزود: يك�ي از اصلي ترين راه هاي مبارزه با قاچ�اق كالا، مقابله با 
آن در مب�ادي ورودي و پيش از عرضه به مصرف كنندگان اس�ت. 
وي با تأكيد بر اهميت حضور نمايندگان اصناف در مراجع تصميم گيري 
و تصميم سازي پيرامون مبارزه با قاچاق كالا و ارز گفت: در اين زمينه بايد 
توجه داشت كه هر نوع تصميم گيري و برنامه ريزي در خصوص مباحث 
مرتبط با قاچاق كالا و ارز، در صورتي عملياتي و اجرايي مي ش��ود كه با 
حضور نمايندگان اصناف و بخش خصوصي به تصويب برسد، نمايندگان 
بخش خصوصي هستند كه مي توانند ابعاد و ظرفيت هاي اجرايي قوانين 

و آيين نامه هاي مصوب در اين حوزه را تشخيص دهند.

88498433سرويس  اقتصادي4
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بيژن نامدار زنگنه كه از نامه 72 نماينده مجلس 
به دليل س�وءمديريت خود عصباني شده بود، 
در نشس�تي خبري اظهاراتي را بي�ان كرد كه 
نش�ان داد وزارت نف�ت اوضاع خوب�ي ندارد. 
 بيشتر برنامه هاي وزارت نفت طي چند سال اخير 
به شكست منجر شده است و در اين شرايط، بايد 
مقصر تراشيد. بايد به دنبال پناهگاهي بود و ريشه 
شكست را به زمين ديگران متصل كرد. وزير نفت 
روز گذشته در نشس��تي خبري به نكات جالبي 
اش��اره كرد؛ از اينكه اروپايي ها جواب تلفن ايران 
را نمي دهند تا اينكه هر اتفاق مثبتي در سه سال 
اخير را به برجام مرتبط بداند. او گفت: اروپايی ها 
عملًا مجوز خريد نفت از ايران را دارند و ما بارها 
با آنها تم��اس گرفته ايم، اما ج��واب تماس ما را 
نمی دهند. زنگنه همچنين افزايش قيمت بنزين 

را منوط به موافقت مردم دانست.
   اتاق تاريك

زنگنه معتقد است نبايد جزئيات برنامه هاي وزارت 
نفت براي دور زدن تحريم اعلام شود. وي گفت ما اتاق 
تاريك داريم، اما براي امريكايي ها و نه نظام. اين گفته 
وي واكنش به خبرهايي بود كه طي هفته هاي گذشته 
درباره اتاق تاريك معاملات نفتي بود كه زنگنه به اين 
شيوه به آن پاسخ داد. او درباره كم كاري اين وزارتخانه 
در فروش نفت و موضوعات ديگر از برنامه اي گفت كه 

هدف آن تخريب صنعت نفت است. 
   از من يادگرفته اند!

زنگنه در بخ��ش ديگري از اظه��ارات خود گفت: 

مشكلي كه در يك جنگ وجود دارد، اين است كه 
ما نمي توانيم همه چيز را ب��ه مردم بگوييم. مردم 
غريبه نيستند، اما آنچه منتش��ر مي شود تنها به 
گوش مردم نمي رسد، بلكه اسرائيل و اشرار منطقه 
و امريكا نيز مي شنوند، بنابراين من نبايد اطلاعات 
خودم را به آنها بدهم و بگويم كه چگونه تحريم را 
دور مي زنم. من نبايد در اين باره زياد صحبت كنم 
و پيش از اين نيز گفته ام كه حتي يك كلمه حرف 

نمي زنم كه مورد استفاده امريكا قرار گيرد. 
وي افزود: آقاي پمپئو ه��م اين روش را از من ياد 
گرفته است و در پاسخ به يكي از پرسش هايي كه 
از او پرسيده ش��د، گفت من چيزي نمي گويم كه 

ايران از آن استفاده كند. 
   فروش نفت و تماس تلفن

وي درباره صادرات نفت به اروپا نكته مهمي گفت: 
»بعد از تحريم فقط كشور تركيه است كه از جمع 
كشورهاي اروپايي از ما نفت مي خرد و اروپايي ها 
به هيچ عنوان نفت از ايران برداشت نمي كنند با 
اينكه دو كشور اروپايي عملًا مجوز خريد نفت از 
ايران را دارند و ما بارها با آنها تماس گرفته ايم اما 

جواب تماس ما را نمي دهند. « 
وزي��ر نف��ت در حال��ي از بي محل��ي اروپايي ها 
گفته است كه طي چند س��ال گذشته بارها آنها 
را ستوده و وجود آنها را براي توسعه صنعت نفت 

ايران مايه بركت مي دانسته است. 
   كرسنت و فرافكني

يكي ديگر از موضوعات مهم در جلس��ه ديروز، 

كرس��نت بود. وزير نفت معتقد اس��ت عده اي 
در اي��ران ب��ازي را به س��ود اين ش��ركت دلال 
تغيير دادند كه در نوع خ��ود عجيب بود. زنگنه 
گفت: موضوع كرس��نت در رأي اعتماد اول من 
در مجلس مطرح شد و همان موقع هم موضوع 
تمام شد، اما الان مشخص نيست كه چرا دوباره 
اين موضوع را مطرح مي كنند.در گذشته عده اي 
ما را به يك چاه عميقي انداختند كه من س��عي 

مي كنم كه از اين چاه در بياييم. 
وي ادام��ه داد: در فرآين��د داوري خ��وب عمل 
كرديم، اما ه��ر چه نزدي��ك به ص��دور رأي بود 
مشكلاتي از سوي عده اي ايجاد شد كه منجر شد 
تا شرايط به نفع ايران نباشد. اگر رأيي صادر شود با 

اين شرايط همه آن به نفع كرسنت است. 
   برجام و منتقدان

زنگنه در پاسخ به خبرنگاري درباره اينكه برجام به 
نفت در برابر غذا ختم شده، واكنش تندي نشان داد 
و با حمله به حسين ش��ريعتمداري، مدير مسئول 
روزنامه كيهان گفت: شما برجام را به هم زديد. شما 
كه دعا كرديد به هم بخورد. برجام كه آمد من توليد 
نفت را در چهار ماهه يك ميليون بشكه اضافه كردم. 
برجام براي ما مثبت بود. اگر برجام نبود ستاره خليج 

فارس راه نمي افتاد و كمبود بنزين داشتيم.
   قبول تأخير با استدلال عجيب

وقتي تير وزارت نفت به سنگ مي خورد و مجبور 
است به شركت هاي داخلي اعتماد كند، با افتخار 
از انعقاد قراردادهاي جديد با شركت هاي ايراني 

مي گوي��د. وي مي گوي��د ۶ ميلي��ارد دلار براي 
شركت هاي ايراني امكان انعقاد قراردادهاي نفتي 
است. با توجه به س��خنان وزير نفت، سؤالي كه 
مطرح مي شود آن است كه دليل تعلل در امضاي 
اين قراردادها چه بوده است و چرا تا به امروز از توان 
شركت هاي داخلي استفاده نشده است. پاسخ وزير 
اما شگفت انگيز است: ما اين طرح را خودمان عقب 
انداختيم، آن هم دليلش شرايط فروش نفت فعلي 
است. به همين دليل عمداً آن را عقب انداختيم تا 

گرفتار نشويم در بازپرداخت. 
   40 سالگي و موفقيت

در ادامه،اين عضو هيئت دولت بدون كنايه و جواب 
دادن به منتقدان به بررسي كارنامه انقلاب اسلامي 
در حوزه نفت پرداخت و گف��ت: زماني كه انقلاب 
پيروز ش��د، چيزي به معناي واقع��ي صنعت گاز 
نداشتيم، بلكه مقدار كمي توليد و شبكه كوچكي 
از گاز داش��تيم و ظرفيت پالاي��ش گاز ما تنها 3۶ 
ميليون مترمكع��ب در روز بود كه به پالايش��گاه 
بيدبلند مربوط مي شد و اين پالايشگاه اكنون ديگر 
عمر مفيد خود را سپري كرده است. ظرفيت كنوني 
پالايش گاز كشور 30 برابر ظرفيت دوران انقلاب 

معادل يك هزار و ۶0 ميليون مترمكعب است. 
زنگنه ادامه داد: م��ا در زمان پي��روزي انقلاب 
۵2 هزار انش��عاب گاز داشتيم و اكنون به 11/۵ 
ميليون انشعاب رسيده است. پوشش گازرساني 
نيز در آن زمان حدود صف��ر بود؛يعني كمي از 
تهران و مناطق ديگر زير پوش��ش گاز بودند، اما 
اكنون نزديك 92 درصد از جمعيت كش��ور زير 
پوشش گاز طبيعي هستند و ما در اين زمينه در 

جهان بي نظير هستيم. 
وزير نفت گفت: بخش درخشان ديگر صنعت نفت، 
پتروش��يمي معروف به جلوگيري از خام فروشي 
اس��ت. مجم��وع ف��روش خال��ص محص��ولات 
پتروشيمي كشور در س��ال ۵7 يك ميليون تن 
و فروش خال��ص داخلي - كه بخش��ي از آن كود 
بود - نيز ۶00 هزار تن بوده اس��ت. امسال فروش 
خالص محصولات پتروش��يمي ما به بيش از 30 
ميليون تن و بالاي 17 ميليارد دلار مي رس��د كه 
اين از مصاديق جلوگيري از خام فروشي و توسعه 

زنجيره ارزش در صنعت نفت است. 
به گفته وزير نفت، مقدار تزري��ق به ميدان هاي 
نفتي در دوره پيروزي انقلاب اسلامي 7/2 ميليون 
مترمكعب در روز بوده  اس��ت، اما در سال 97 به 
بيش از 77 ميليون مترمكعب در روز رسيده كه 
اين موارد دس��تاوردهاي بزرگي براي صيانت از 

ثروت بزرگ ملت ايران است. 
زنگنه در ادامه گزارش عملكرد 40 ساله صنعت 
نفت به ارائ��ه توضيحاتي درباره برداش��ت گاز از 
ميدان مشترك پارس جنوبي پرداخت و با بيان 
اينكه مردم همواره نس��بت به اين ميدان گازي 
مشترك حساس هستند، اظهار كرد: امروز مقدار 
برداشت گاز ما از پارس جنوبي در مقايسه با طرف 

مقابل )كشور قطر( بيشتر شده است.

ژنرال دولت:

اروپا براي خريد نفت جواب تلفن ما را هم نمي دهد!
وحید حاجی پور
  گزارش   یک

 تسري نظارت هاي شب مجمعي
بانك مركزي 

طي سال هاي اخير مشاهده شده است در آستانه برگزاري مجامع عادي 
س��الانه بانك ها، بانك مركزي موافقت خود را جهت برگزاري مجمع 
مشروط به رعايت مفادي كرده است كه اين مفاد به يكباره كل شاكله 
صورت هاي مالي بانك ها را چنان تغيير مي دهد كه سود هاي اعلام شده 
گاهي به يكباره به زيان س��نگين تبديل مي ش��ود، از اين رو اين محل 
پرسش است كه چرا بانك مركزي نظارت خود را بر بخش پول و بانك 

به تمام ماه ها و فصول تسري نمي دهد.
چندين سال است كه س��هامداران بانك ها ) صاحبان بانك( به دليل 
آنچه نظارت هاي ش��ب مجمعي عادي س��الانه بانك ها توس��ط بانك 
مركزي عنوان مي ش��ود، زيان مي كنند و مش��تريان بانك ها به دليل 
آنچه پرداخت سودهاي علي الحساب تضمين شده عنوان مي شود، سود 
مي كنند از اين رو امروز جاي دارد بزرگان بخش مالي در رابطه با زيان 
صاحب كسب و كار) س��هام دار بانك( و سود مش��تري ) سپرده گذار 

بانك( توضيح دهند. 
طي سال هاي اخير ش��اهد اين موضوع بوده ايم كه برخي از بانك هاي 
بورسي طي يكسال كلي گزارش هاي خوشبينانه براي سهامداران خود 
نشر داده اند و بسياري از مشتريان بانك يا سرمايه گذاران در حوزه سهام 
بر اساس اين گزارش هاي خوش��بينانه تصميم گيري و سرمايه گذاري 
كرده اند، در نهايت شب مجمع عادي سالانه به يكباره مشخص شده است 
كه سود تشخيص داده شده از سوي بانك با توجه به نامه و تذكرات بانك 
مركزي به زيان چندين هزار ميليارد توماني تبديل شده است، از اين رو 
اين پرسش مطرح مي ش��ود كه چرا بانك مركزي نظارت خود بر نظام 

بانكي را به تمامي ماه هاي سال تسري نمي دهد. 
بانك هاي بورسي بر اس��اس مفروضات و محاسبات خود گزارش هاي 
مالي مختلف اعم از سه ماهه، ش��ش ماهه و 9ماهه و سالانه را منتشر 
مي كنند ك��ه مش��تريان و ذي نفعان بانك بر اس��اس اي��ن اطلاعات 
تصميم گيري هايي را انجام مي دهند و در نهايت بانك مركزي در استانه 
برگزاري مجمع عادي سالانه بانك ها طي نامه اي رعايت چند نكته را 
در صورت هاي مالي الزامي مي دارد و نتيجه آن مي ش��ود كه به يكباره 
تمامي صورت هاي مالي بانك چنان تغيير مي كند كه حتي گاهي سود 
پيش بيني شده و اعلام شده به س��هامداران به زيان هاي چندين هزار 

ميليارد توماني تبديل مي شود. 
 از اين رو به نظر مي رسد بانك مركزي بايد گزارش هاي شب مجمعي 
خود را در نظام بانكي به هر ماه و هر فصل از سالي مالي بانك ها تسري 
دهد تا حقوق س��هامداران و مش��تريان و ذي نفع��ان بانك ها تضييع 
نشود به ويژه آنكه هم اكنون بس��ياري از مردمي كه گاهي تحت تأثير 
شايعه هاي مربوط به بخش بانك قرار مي گيرند، خواستار افزايش نظارت 
بانك مركزي بر بخش پول و بانك هستند، مثلًا ليزينگ ها، صرافي ها 
و تعاوني هاي مال��ي و اعتباري فع��ال در بخش پ��ول و بانك نيازمند 

نظارت هاي بيشتري از سوي بانك مركزي است. 
به نظر مي رسد بانك مركزي بايد به بخش سرمايه گذاري هاي بانك ها 
اعم هلدينگ ها و گروه هاي وابسته و فرعي بانك ها نيز نظارت بيشتري 
داش��ته باش��د و حتي حيطه نظارتي خود را به بخ��ش صندوق هاي 
سرمايه گذاري بگس��تراند،  زيرا اين صندوق ها به رغم آنكه عموماً در 
تملك بانك ها هس��تند، ولي مجوز خ��ود را از بازار س��رمايه در يافت 
مي كنند و منابع مش��تريان خود را عمدتاً در حوزه س��پرده بانكي يا 

گواهي سپرده بانكي سرمايه گذاري مي كنند. 
در نهايت اگر چه رئيس كل بانك مرك��زي وعده اجراي اصلاحات در 
بخش بانكي را ارائه داده است، اما منتقدان با توجه به عملكرد فعالان 
بخش پول و بانك مي گويند اصلاحات پيشكش، نظارت بر اين بخش 

في الحال تقويت شود.

معاون وزير جهاد:
 بيشتر خوراك دام را 
يك نفر وارد مي  كند

 معاون وزير جهاد كش�اورزي ب�ا تأكيد بر اينك�ه واردات خوراك 
دام و طي�ور آزاد اس�ت، گفت: غال�ب خ�وراك دام و طي�ور 
توس�ط ي�ك نف�ر وارد مي ش�ود، اما انحص�ار و س�لطان نداريم. 
تا چند سال قبل، هيچ رسانه يا مسئولي اجازه نداشت نام سلطان واردات 
خوراك دام و طيور و دانه هاي روغني را اعلام كند،اما اكنون نامش فاش 
شده و در رسانه ها به راحتي از مدلل؛تنها سلطان واردات خوراك و دام و 
طيور ياد مي شود. وزارت جهاد كشاورزي درتمامي دولت ها، قرار دادهاي 
بلند مدتي با اين واردكننده معروف دارد تا اين كالاها به موقع وارد شده 
و تنظيم ب��ازار بهم نريزد. ه��رگاه دلار مورد نياز ب��راي واردات تأمين 
نش��ود،عرضه كاهش و قيمت ها افزايش مي يابد. به عبارت ديگر نبض 
بازار خوراك دام و طيور در اختيار مدلل است و دولت نيز با وي همكاري 
نزديك دارد. امسال نيز همزمان با بروز تحريم ها وزارت جهاد كشاورزي 
با مدلل قرارداد ي امض��ا كرد تا در ازاي درياف��ت ارز 4200 توماني از 

دولت، نهاده هاي دامي مورد نياز كشور را تأمين كند. 
در 9 ماهه گذشته، بارها شاهد نوسانات قيمت نهاده هاي دامي بوديم، 
گاهي عرضه كم و قيمت ه��ا افزايش مي يافت و گاهي ب��ازار به تعادل 
مي رس��يد. در مواقعي كه عرضه كاهش مي ياف��ت، در فضاي مجازي 
فروش نهاده به اصط��لاح »روباري«ب��ه قيمت بالاتر به مش��تريان و 
دامداران پيش��نهاد مي ش��د و نهاده هايي كه با ارز دولتي وارد ش��ده 

بود، گران تر از قيمت بازار فروخته مي شد. 
روز گذشته معاون وزير صنعت در نشست خبري با خبرنگاران واردات 
اين كالاها را فقط توسط يك نفر تأييد كرده و گفت: انحصار وقتي ايجاد 
مي شود كه محدوديتي در ثبت سفارش و واردات وجود داشته باشد، اما 
در حال حاضر ب��ه هيچ عنوان محدوديتي در خصوص ثبت س��فارش 
براي فرد خاصي وجود ندارد و هر فردي كه شرايط لازم را داشته باشد 

مي تواند در اين عرصه وارد شود. 
مرتضي رضايي افزود: دولت ابلاغ كرده است، تنها كساني مي توانند اقدام 
به واردات كنند كه يك سال سابقه فعاليت داشته باشند، اما ما با توجه به 
ضرورت امر اين موضوع را نيز مدنظر قرار داده ايم كه هر واحد توليدي 
يا اتحاديه هاي مربوطه نيز مي توانند براي توليدات خود اقدام به واردات 

و تأمين ذرت و سوياي مورد نياز كنند. 
وي يادآور ش��د كه در حال حاضر 1۵0 واردكننده در بخش واردات 
خوراك دام وجود دارد و همه توليدكنندگان نيز مي توانند به صورت 
مس��تقل ارز دولتي بگيرند و اين محص��ول را وارد كنن��د و حتي ما 
توليدكنندگان را تش��ويق مي كنيم كه حتي به صورت خرد، اقدام به 

واردات كنند. 
وي درباره دلايل افزايش قيمت خ��وراك دام و كمبود آن در ماه هاي 
گذشته گفت: محموله يكي از واردكنندگان در ماه هاي پيش به مشكل 
خورده بود كه اين امر منجر به كمبود مقطعي و افزايش قيمت شد، اما 

اكنون مشكلي نداريم و بازار طبق روال عادي خود در جريان است. 
معاون وزير جهاد كشاورزي در پاسخ به اين سؤالي مبني بر اينكه مگر 
مي شود در بازار انحصار و س��لطاني وجود نداشته باشد، اما تنها با عدم 
واردات يك واردكننده بازار به مشكل بخورد و اين امر تبعات منفي در 
بخش تأمين امنيت غذايي كشور دارد، گفت: اين فردي كه نتوانسته بود 
اقدام به واردات در ماه هاي گذشته كند بخش غالب واردات نهاده هاي 
دامي كشور را وارد مي كند كه همانطور كه شما گفتيد عدم واردات يك 

محموله آن مي تواند منجر به برهم خوردن بازار شود.
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